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Sprawozdanie z dzia³alnoœci Rady i Biura Geodezyjnej Izby Gospodarczej
w okresie od 9 maja 1997 do 10 paŸdziernika 1998

Walka o wolny rynek
nie s³abnie

Od redakcji: 14 paŸdziernika w Katowicach odby³o siê VI W alne Zgromadzenie Geodezyjnej Izby

Gospodarczej. Idea zorganizowania tej imprezy w przeddzieñ IV Miêdzynarodowych Targów Geodezji

niestety nie sprawdzi³a siê. Na 127 cz³onków Izby tylko 31 przys³a³o do Katowic swoich reprezentan-

tów. Byæ mo¿e nale¿a³o spotkaæ siê w czasie trwania targów, co znacznie skróci³oby okres pobytu poza

domem. Niewykluczone, ¿e zawini³a te¿ du¿a odleg³oœæ od pó³nocnych rejonów kraju. O osi¹gniêciach

GIG informuje w sprawozdaniu prezes Marek Ziemak. P ublikujemy te¿ wnioski przyjête w wyniku

dyskusji cz³onków Izby. Walne Zgromadzenie zakoñczy³o siê spotkaniem z prezesem GUGiK Józefem

Rackim, z którym przedsiêbiorcy d³ugo wyjaœniali zawi³e kwestie wolnego rynku us³ug geodezyjnych.

Organizacja, rekomendacje i sponsorowanie
Zgodnie ze statutem Rada Geodezyjnej Izby Gospodarczej od-
bywa³a jedno posiedzenie na kwarta³ – ³¹cznie 6 posiedzeñ.
Poœwiêcone by³y one realizacji uchwa³ Walnego Zgromadze-
nia, jak równie¿ sprawom bie¿¹cym, które wyniknê³y w minio-
nym okresie. W zwi¹zku z powo³aniem na stanowisko wojewo-
dy tarnowskiego, Aleksander Grad zrezygnowa³ z funkcji wice-
przewodnicz¹cego Izby, pozostaj¹c jednak cz³onkiem Rady. Na
posiedzeniu 6 marca br. Rada przeprowadzi³a wybór nowego
wiceprzewodnicz¹cego – w g³osowaniu tajnym wybrany zosta³
Ryszard Rus.
Biuro Izby dzia³a³o w sk³adzie jednoosobowym. W lipcu br.
Zygmunt Karwowski zrezygnowa³ z pracy z powodów zdro-
wotnych. Od wrzeœnia pracê w Biurze Izby zaczê³a Dorota Ba-
la, m³ody in¿ynier o specjalnoœci ochrona œrodowiska i systemy
informacji geograficznej.
Liczba firm zrzeszonych w GIG wynosi 127. Od ostatniego
Walnego Zgromadzenia przyby³o 10 nowych cz³onków, nato-
miast 14 firm skreœlono z powodu nieop³acania sk³adek cz³on-
kowskich, jedna firma sama zrezygnowa³a z cz³onkostwa.
Zgodnie z uchwa³¹ V Walnego Zgromadzenia Izby Rada Izby
podjê³a uchwa³ê o ustaleniu sk³adki dla nowo przyjmowanych
firm, zatrudniaj¹cych nie wiêcej ni¿ 5 pracowników, w wyso-
koœci 50% sk³adki podstawowej. Nie przynios³o to niestety
rezultatu w postaci zwiêkszenia liczby cz³onków izby.

Rada Izby udzieli³a rekomendacji do wykonywania robót geo-
dezyjnych i kartograficznych ³¹cznie 3 przedsiêbiorstwom. Izba
sponsorowa³a nagrody w Konkursie Wiedzy Geodezyjnej dla
Techników Geodezyjnych, Rajdzie Ziemi Sieradzkiej oraz Mi-
strzostwach Geodetów w Bryd¿u.

Dyrektorzy WBGiTR-ów te¿ niezadowoleni
Rada Izby kontynuowa³a w tej kadencji dzia³alnoœæ maj¹c¹ na
celu ujednolicenie warunków dzia³ania dla wszystkich podmio-
tów funkcjonuj¹cych na wolnym rynku robót geodezyjnych. Na
poprzednim Walnym Zgromadzeniu prezes GUGiK obieca³, ¿e
temat wystêpowania WBGiTR na wolnym rynku stanie siê
przedmiotem szczególnego zainteresowania Urzêdu, ale do dziœ
nic z tego niestety nie wynik³o.
2 lipca 97 r. Rada Izby spotka³a siê z Konwentem Dyrekto-
rów WBGiTR. W dyskusji dyrektorzy WBGiTR przyznali,
¿e istniej¹ca sytuacja jest niezgodna z zasadami gospodarki
rynkowej i nale¿a³oby j¹ zmieniæ. Jednak decyzje o zmianie
statusu i warunkach dzia³ania przekraczaj¹ ich kompetencje.
W zwi¹zku z powy¿szym obie strony wyst¹pi³y wspólnie do
prezesa GUGiK i Ministerstwa Rolnictwa o zorganizowanie
spotkania zainteresowanych i w³adnych stron celem wypra-
cowania sposobu rozwi¹zania problemu. Dyrektorzy WBGiTR
sugerowali, ¿e najlepszym sposobem wybrniêcia z problemu
by³aby prywatyzacja biur. Inicjatywa ta nie doczeka³a siê
odpowiedzi.

ZAWÓD
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9 paŸdziernika 97 r. Rada Izby ponownie zaprosi³a prezesa
GUGiK oraz dyrektorów WBGiTR. Wszyscy zgodzili siê, ¿e
nale¿y wreszcie coœ zdecydowaæ w sprawie WBGiTR. Pre-
zes GUGiK obieca³ powo³aæ mieszan¹ komisjê, która mia³a
zaproponowaæ rozwi¹zania. Niestety na obietnicy tej wszyst-
ko siê koñczy.

Kto rozetnie gordyjski wêze³ WBGiTR-ów?
Koniec roku to wybory do Sejmu oraz wyp³yniêcie sprawy
reformy administracyjnej kraju. Sprawa WBGiTR mia³a byæ
przy tej okazji za³atwiona. Jednak w toku ró¿nych dyskusji,
przedstawiania stanowisk okaza³o siê, ¿e nic nie uda³o siê
za³atwiæ. Poniewa¿ rozwi¹zania „systemowe” zawiod³y, pre-
zes GIG i wiceprezes Krajowego Zwi¹zku Pracodawców Firm
Geodezyjnych odbyli w dniu 6 czerwca 98 r. rozmowê z dy-
rektorem Departamentu Gospodarki Ziemi¹ Ministerstwa Rol-
nictwa Janem Bielañskim , przedstawiaj¹c stare postulaty.
OdpowiedŸ by³a przeciwna ni¿ oczekiwania, tzn. minister-
stwo zdecydowanie chce utrzymaæ WBGiTR-y w ich do-
tychczasowym potencjale, modyfikuj¹c wy³¹cznie szyldy, tak
by dopasowaæ siê do nowej liczby województw. Nie przewi-
duje te¿ zwiêkszenia œrodków bud¿etowych na ich dzia³al-
noœæ, natomiast liczy na zatrudnienie dla nich przy realizacji
ustawy reprywatyzacyjnej.
30 czerwca 98 r. odby³o siê spotkanie Rady Izby, na które
zaprosiliœmy wiceministra spraw wewnêtrznych i administra-
cji Marka Naglewskiego. Jednym z tematów by³a oczywiœcie
sprawa WBGiTR, ale okaza³o siê, ¿e resort nic w tej sprawie
nie dzia³a. W tej sytuacji, nie widz¹c ¿adnej reakcji ze strony
w³adz geodezyjnych, GIG oraz KZPFGK postanowi³y wspól-
nie spróbowaæ wywo³aæ po¿¹dane zmiany , wychodz¹c poza
dotychczasowy kr¹g instytucji. 2 lipca br. wraz z Andrzejem
Dyj¹ spotkaliœmy siê z wiceministrem finansów Jerzym Mil-
lerem dla przedyskutowania sytuacji od strony bud¿etowej.
W rezultacie tej dyskusji obie organizacje wspólnie wyst¹pi-
³y 27 lipca bezpoœrednio do wicepremiera Leszka Balcerowi-
cza z wnioskiem o pilne rozwi¹zanie WBGiTR i przeznacze-
nie dotacji bud¿etowej z obszaru ich dzia³alnoœci na inne
cele.
19 sierpnia otrzymaliœmy do wiadomoœci pismo ministra finan-
sów do ministra rolnictwa z proœb¹ o udzielenie wyjaœnieñ
w sprawie naszego wyst¹pienia. Wci¹¿ niecierpliwie czekamy
na odpowiedŸ. Rada Izby spotka³a siê te¿ z pos³em UW Ryszar-
dem Ostrowskim, który obieca³ rozpoznanie sytuacji i ewentu-
aln¹ interpelacjê poselsk¹.

WODGiK w przetargach i op³aty za ODGiK
Zgodnie z uchwa³¹ Walnego Zgromadzenia Rada Izby dwu-
krotnie informowa³a GUGiK o uczestniczeniu WODGiK w Sie-
radzu w przetargach na typowo wykonawcze roboty geodezyj-
ne najpierw w ¯ywcu, potem w Bia³ej Podlaskiej. Po pierwszej
interwencji otrzymaliœmy odpowiedŸ wojewody nowos¹deckie-
go, ¿e ustawa o zamówieniach publicznych nie zabrania udzia³u
w przetargu zak³adowi bud¿etowemu, jednak w tym wojewódz-
twie nigdy taki zak³ad przetargu nie wygra³.
Przy okazji drugiej interwencji prezes GIG spotka³ siê z wice-
prezesem GUGiK Jerzym Albinem, ¿eby wyjaœniæ, jak GUGiK
widzi zjawisko uczestniczenia WODGiK w przetargach i czy
oznacza to nowe podejœcie administracji do sposobu zarabiania
(patrz – WBGiTR). Wiceprezes zaprzeczy³, obieca³ interwenio-
waæ i wyjaœniæ. Niestety odpowiedzi na piœmie nie otrzymali-
œmy, za to Jerzy Albin straci³ w tym czasie pracê.

Rozporz¹dzenie o op³atach za WODGiK to pierwsza sprawa
pomyœlnie za³atwiona przez nowy GUGiK. Zabra³o mu to co
prawda prawie dwa lata, ale rozporz¹dzenie jest i nied³ugo ma
wejœæ w ¿ycie. Rozwi¹zano najwa¿niejsz¹ kwestiê likwidacji
deklaracji wartoœci roboty.

Zwyciê¿y³a opcja samorz¹dowa
W zwi¹zku z planowan¹ reform¹ administracyjn¹ kraju Rada
Izby przedstawi³a MSWiA stanowisko Izby w sprawie po¿¹-
danej organizacji s³u¿by geodezyjnej po reformie. Chcieli-
œmy, aby s³u¿ba geodezyjna by³a administracj¹ pañstwow¹,
ale z pe³nym i bezp³atnym dostêpem do zasobu dla samo-
rz¹du terytorialnego. Ostatecznie w Sejmie wygra³a opcja
samorz¹dowej s³u¿by geodezyjnej w gminie, powiecie i wo-
jewództwie, ale z nadzorem pañstwowym w województwie.
Nasze obawy wobec takiej organizacji wynika³y przede
wszystkim z obserwowanej tendencji samorz¹du do wyko-
nywania us³ug geodezyjnych przez w³asne komórki czy wrêcz
firmy. Geodezyjny przedstawiciel samorz¹du terytorialnego
Wojciech Dyakowski na spotkaniu z Rad¹ 30 czerwca gor¹-
co temu zaprzecza³, ale rol¹ Izby bêdzie uwa¿ne przygl¹da-
nie siê, jak powstaje i dzia³a nowa s³u¿ba.

Nowy uk³ad i stare instrukcje
Tu¿ przed Walnym Zgromadzeniem Izby, 25 wrzeœnia, Izba
otrzyma³a do zaopiniowania w trybie pilnym pakiet 11 rozpo-
rz¹dzeñ wykonawczych do nowelizacji Prawa geodezyjnego
w zwi¹zku z ustaw¹ kompetencyjn¹. Wiêkszoœæ z nich ma cha-
rakter porz¹dkowy, z wyj¹tkiem dwóch.
Pierwsze z nich wprowadza nowy uk³ad wspó³rzêdnych pañ-
stwowych „1992” – trzystrefowy dla map gospodarczych w ska-
lach od 1:500 do 1:5000 oraz jednostrefowy dla map topogra-
ficznych w skalach 1:10 000 i wiêkszych. Wprowadzenie tego
uk³adu poparliœmy.
W drugim rozporz¹dzeniu GUGiK chce wprowadziæ ogólnie
obowi¹zuj¹ce standardy techniczne na bazie istniej¹cych in-
strukcji technicznych. Izba od dawna uwa¿a, ¿e obowi¹zuj¹ce
instrukcje techniczne s¹ przestarza³e i nale¿y je pilnie zweryfi-
kowaæ pod k¹tem nowych technologii pomiarowych i informa-
tycznych. Wydaliœmy wiêc negatywn¹ opiniê o tym rozporz¹-
dzeniu, maj¹c nadziejê, ¿e spowoduje to pilne dzia³anie GUGiK
na polu nowych instrukcji.

Wspólnie z Krajow¹ Izb¹ Gospodarcz¹
W roku 1997 uczestniczyliœmy w opiniowaniu dwóch wa¿nych
projektów ustaw:
■ Prawo przemys³owe mia³o zast¹piæ dotychczasow¹ usta-
wê o dzia³alnoœci gospodarczej. Projekt wprowadza³ now¹
administracjê „przemys³ow¹”, która mia³a siê zajmowaæ wy-
dawaniem nowych dodatkowych kart przemys³owych (dla
wszystkich) oraz ró¿nych zezwoleñ i koncesji. Nie przewi-
dywa³ ograniczenia zakresu dziedzin koncesjonowanych,
wrêcz przeciwnie. KIG zdecydowanie odrzuci³a ten projekt.
Ministerstwo Gospodarki przygotowuje nowy projekt usta-
wy o dzia³alnoœci gospodarczej, w za³o¿eniu upraszczaj¹cy
procedury administracyjne i obszary koncesjonowane.
■ Ustawa o samorz¹dzie gospodarczym, z obowi¹zkow¹ przy-
nale¿noœci¹ przedsiêbiorców do izb regionalnych, zosta³a zgod-
nie z uchwa³¹ Walnego Zgromadzenia GIG zaopiniowana ne-
gatywnie. Po negatywnej opinii KIG projekt zosta³ wycofany
z Sejmu. Trwaj¹ dyskusje pos³ów i organizacji biznesowych
nad po¿¹danym modelem samorz¹du gospodarczego w Polsce.
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Krajowa Izba Gospodarcza zaproponowa³a zrzeszonym izbom
poparcie idei wprowadzenia liniowego podatku dochodowego
oraz generalnego uproszczenia systemu podatkowego. Rada Izby
popar³a to stanowisko w ca³ej rozci¹g³oœci.

Korzystaj¹c z poœrednictwa KIG
GIG wyst¹pi³ poprzez Krajow¹ Izbê do Urzêdu Zamówieñ
Publicznych z wnioskiem o zmianê rozporz¹dzenia Rady Mi-
nistrów w sprawie zaœwiadczeñ niezbêdnych przy sk³adaniu
ofert przetargowych. Proponujemy, aby wa¿noœæ z aœwiad-
czeñ wynosi³a 3 miesi¹ce oraz aby zaniechaæ obowi¹zku
poœwiadczeñ notarialnych tych zaœwiadczeñ.
Krajowa Izba Gospodarcza wyst¹pi³a do ministra finansów
z propozycj¹, aby przedstawiciele Geodezyjnej Izby Gospo-
darczej reprezentowali samorz¹d gospodarczy w pracach nad
wprowadzeniem katastru i podatku od nieruchomoœci. Aktual-
nie istniej¹ dwie koncepcje prowadzenia katastru prezentowa-
ne przez Ministerstwo Finansów i Ministerstwo Spraw We-
wnêtrznych. Rada Izby powo³a³a specjaln¹ komisjê, która bê-
dzie opiniowa³a powstaj¹ce projekty ustaw lub przed-
stawi nasz¹ samorz¹dow¹ wizjê organizacji katastru.
Wyst¹piliœmy do KIG z proœb¹ o zbadanie mo¿liwoœci
nowelizacji ustawy o zamówieniach publicznych w kon-
tekœcie wykluczenia z udzia³u w przetargach jednostek
i zak³adów bud¿etowych, jednostek dotowanych itp.
KIG zasugerowa³ kontakt z sejmow¹ komisj¹ ma³ych
i œrednich przedsiêbiorstw. Oczekujemy na bezpoœred-
ni¹ rozmowê w drugiej po³owie paŸdziernika.
W pracach Prezydium KIG uczestniczy³ przedstawi-
ciel GIG Zenon Kulesza. Dzia³a³ on w komisji opi-
niuj¹cej projekty ustaw o samorz¹dzie gospodarczym
oraz nowelizacjê kodeksu pracy.

Po drodze nam z KZPFGK
Izba ca³y czas wspó³pracuje ze Zwi¹zkiem Praco-
dawców Firm Geodezyjno-Kartograficznych. Obie
organizacje maj¹ takie same pogl¹dy na temat zasad, jakie
powinny obowi¹zywaæ na wolnym rynku robót geodezyj-
nych. St¹d te¿ wspólne wizyty w Ministerstwach Rolnictwa
i Finansów oraz wspólne wyst¹pienie pisemne do wicepre-
miera Balcerowicza. Obie organizacje reprezentuj¹ wiêkszoœæ
wykonawstwa geodezyjnego w kraju. Mamy zamiar tê wspó³-
pracê kontynuowaæ.

Z rêk¹ na pulsie
W najbli¿szym okresie Geodezyjna Izba Gospodarcza zamierza
szczególnie zaanga¿owaæ siê w ostateczne rozwi¹zanie proble-
mu WBGiTR, w opiniowanie ustaw wprowadzaj¹cych kataster
i podatek od nieruchomoœci oraz nowelizacjê ustawy o zamó-
wieniach publicznych. Wa¿nym tematem bêdzie sposób dzia³a-
nia administracji geodezyjnej w nowej rzeczywistoœci samorz¹-
dowej. Oczekujemy od kolegów konkretnych informacji o wszel-
kich nieprawid³owoœciach zwi¹zanych z dzia³alnoœci¹ admini-
stracji geodezyjnej wszystkich szczebli. Zwracamy uwagê, ¿e
mimo powszechnych narzekañ mamy ma³o sygna³ów daj¹cych
podstawê do konkretnych interwencji.
Liczymy, ¿e g³osy w dyskusji na obecnym VI Walnym Zgro-
madzeniu pozwol¹ wskazaæ równie¿ inne kierunki dzia³ania
naszej Izby przez najbli¿szy rok.

W imieniu Rady Izby
prezes Marek Ziemak

Uchwa³a VI Zgromadzenia
Geodezyjnej Izby Gospodarczej

Zgromadzenie GIG uznaje za konieczne i zaleca Kra-
jowej Radzie GIG realizacjê nastêpuj¹cych wniosków:
1. Dalsze d¹¿enie do ca³kowitego urynkowienia pro-
dukcji geodezyjnej oraz usprawnienia procedur prze-
targowych, a w szczególnoœci: ■ wykluczenia z prze-
targów jednostek bud¿etowych, ■ objêcia przetarga-
mi wszelkich prac geodezyjnych i kartograficznych,
m.in. sporz¹dzania dokumentacji geodezyjno-prawnej
oraz nabywania gruntów pod autostrady, ■ wprowa-
dzenia w przepisach o przetargach geodezyjnych
klauzuli, ¿e odrzuca siê ceny ra¿¹co odbiegaj¹ce od
œredniej.
2. Pilne znowelizowanie starych instrukcji technicz-
nych oraz wydanie nowych, m.in.: G-5 o katastrze
nieruchomoœci oraz G-8 o mapach do celów prawnych.

3. Przy najbli¿szej nowelizacji przepisów o gospodar-
ce nieruchomoœciami, uproszczenie i skrócenie pro-
cedur obowi¹zuj¹cych przy podzia³ach oraz scale-
niach i podzia³ach nieruchomoœci.
4. Uaktywnienie merytorycznej dzia³alnoœci Izby przez
organizowanie: ■ p³atnych szkoleñ, ■ sympozjów,
■ krajowych i regionalnych konferencji.
5. Doprowadzenie do zalecenia wojewódzkim oœrod-
kom dokumentacji geodezyjnej i kartograficznej oraz
zespo³om uzgadniania dokumentacji projektowej, aby
do zasobu oraz do ZUD-ów nie by³y przyjmowane
mapy do celów projektowych bez zalecanego przepi-
sami 30-metrowego „ko³nierza”.
6. D¹¿enie do takich uregulowañ w przepisach pra-
wa, aby pracownicy administracji geodezyjnej rz¹do-
wej i samorz¹dowej nie wykonywali prac geodezyj-
nych na w³asny rachunek.
7. Wyst¹pienie do ministra sprawiedliwoœci i do GUGiK
o stworzenie odpowiednich warunków geodetom przy
badaniu ksi¹g wieczystych.
8. Zaapelowanie do cz³onków Izby, aby zg³aszali uwagi
dotycz¹ce funkcjonowania od 1 stycznia 1999 r. no-
wej administracji geodezyjnej. GIG powinna zdecydo-
wanie reagowaæ na wystêpuj¹ce nieprawid³owoœci.

Katowice, paŸdziernik 1998 r.

FOT.  ANNA WARDZIAK
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